
WEEKLY BRIEFING 6 – 12 AUGUST 2015
The International Peace Information Service (IPIS) is an independent research institute providing

tailored information, analysis and capacity enhancement to support those actors who want to realize a vision
of durable peace, sustainable development and the fulfillment of human rights.

This briefing provides a round-up of the week's news and analysis on security, natural resource and
CSR issues arising in the Great Lakes region of Africa
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News in Brief

In North Kivu, four days of clashes between the FARDC and the
FDLR in Kalembe, Walikale  territory,  have seen reports of  five
rebel fatalities. Elsewhere in Walikale fighting between NDC and
Raia  Mutomboki  factions  has  emptied  villages  and  seen  the
incineration  of  homes,  as  well  as  occasioning  five  civilian
fatalities.  Meanwhile,  the  families  of  2,000  ex-combatants  in
Bumuku (Mugunga quarter of Goma) have found themselves in a
land  dispute  with  local  leaders,  accusing  the  latter  of
appropriating parcels formerly allocated to them. In  South Kivu,
civil society has expressed concern over 36 deaths resulting from
insecurity in Sange territory over the last eight months, whilst in
Province  Orientale the  FRPI  has  come  under  fire  from
MONUSCO helicopters that  seek to push the militia to disarm.
The group was accused of looting cash and cattle in  Walendu
Bindi  on  the night  of  Thursday 6  August.  In  Katanga,  Human
Rights Watch has called for the Congolese government to act to
protect civilians from attacks by ethnic militias in the province.
 
As  the  UN  continues  to  call  for  renewed  dialogue between
opposing  parties  in  Burundi,  the  security  situation remained
precarious  this  week.  Four  people  were  reported dead in  gun
battles between police and armed gunmen on Wednesday night,
and  several  people  arrested in  connection  with  last  week’s
Nshimiriman assassination. Meanwhile, Burundian authorities are
being urged to investigate attacks on journalists, 80 of whom are
said to have fled the country since May’s coup attempt.
 
Peacekeepers  in  the  Central  African  Republic  have  been  the
subject of yet further  abuse allegations this week with Amnesty
International calling for an investigation into the alleged rape of a
12 year old girl and unlawful killing of two civilians by UN forces.
In the UK, Rwanda’s head of intelligence,  Karenzi Karake was
released for return to Rwanda this week following his arrest  in
June  pursuant  to  a  Spanish  extradition  warrant  alleging  his
orchestration of massacres following the 1994 genocide. British
prosecutors claim that no extradition offence could be established
under UK law, thereby preventing legal transfer to Spain.
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Recent IPIS news and publications

Conflict and Security
Recent news on conflict and security related issues across the Great Lakes Region

DRC

FARDC Reform

Recalling the positives of the Congolese Army | 7 August 2015 | christophvogel.net
A lot has been written about the Forces Armées de la République Démocratique du Congo or
FARDC, the national army of the Democratic Republic of Congo (DRC). Much of the literature out
there is generally negative and paints a bad image of the army as being one of the major sources
of insecurity for civilian communities in the troubled DRC, having been linked to sexual abuses of
helpless women and girls, criminal acts like extortions, cruelty and general indiscipline. However,
the FARDC is what is there as an army for people of DRC and sometimes picking the positives
from a myriad of negatives can give hope to the defense sector reform efforts currently underway
and encourage the pessimists that all is not lost.

DDR

Repenser la réinsertion des anciens combattants pour construire la paix à l’Est de la RDC | 11
August 2015 | christophvogel.net
Plusieurs organisations ont soutenu le processus de désarmement, démobilisation et réinsertion
(DDR) des anciens combattants. Avec des financements des organismes internationaux ou du
gouvernement congolais, ce processus a connu trop des ratés. En Avril 2004, le gouvernement
congolais a adopté le PN-DDR (Programme national pour le Désarmement, la Démobilisation et la
Réinsertion). Dans ce programme, la CONADER (Commission Nationale de Désarmement et de
Réinsertion) a été créée comme institution nationale de la coordination du PN-DDR. Le processus
DDR comportait les étapes clés suivantes : la collecte des armes et des munitions auprès de tous
les combattants,  la  démobilisation volontaire des combattants,  la  sortie obligatoire de tous les
enfants associés aux forces et groupes armés, le retour à la vie civile et la réinsertion économique
et sociale des démobilisés.MONUSCO
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De la logistique disponible pour le rapatriement des éléments de l’ex-M23 |  10 August  2015 |
DigitalCongo
Ces assurances ont été données par le chef de la Monusco au cours de l’entretien qu’il a eu avec
le ministre de la Défense nationale Aimé Ngoy Mukena.

Verbatim de la conference de presse ONE UN de ce mercredi 12 aout 2015 | 12 August 2015 |
MONUSCO
En Ituri,  l’armée congolaise soutenue par la Force de la MONUSCO, poursuit sans relâche les
opérations vigoureuses visant à l’éradication du FRPI, dans les localités où les éléments de ce
groupe armé demeurent actifs. 

North Kivu

Cinq rebelles FDLR abattus dans un combat contre les FARDC à Kalembe | 7 August 2015 | Radio
Okapi
Les Forces armées de la RDC (FARDC) ont abattu cinq rebelles des Forces démocratiques pour la
libération du Rwanda (FDLR) lors des combats qui ont éclaté depuis quatre jours dans la localité
de Kalembe, en territoire de Walikale (Nord-Kivu). Selon des sources de la région, les assaillants
seraient en débandade et plusieurs de leurs bastions auraient été récupérés par les militaires.

Un député du RCD/KML interpelle les autorités| 9 August 2015 | Radio Okapi
La situation d’insécurité qui sévit ces derniers jours dans la région de Beni au Nord Kivu devient de
plus en plus préoccupante, a affirmé samedi 8 août, le député national du RCD/KML, Grégoire
Kiro. Dans une déclaration faite à la presse, il a notamment évoqué l’assassinat de trois personnes
par des bandits armés et l’arrestation d’une quarantaine de civils entre fin 2014 et début 2015.
Jeudi 6 août dernier, deux femmes ont été abattues à leurs domiciles et une jeune fille étranglée
après avoir été violée.

Traque des FDLR - Kinshasa dénombre « 390 rebelles rwandais en liberté » dans le Kivu | 10
August 2015 | Le Potentiel | AllAfrica
Le  gouvernement  de  la  République  démocratique  du  Congo  (RDC)  affirme  qu'«  il  reste  390
rebelles rwandais des Forces démocratiques pour la libération du Rwanda en liberté, soit moins de
400 éléments » dans les provinces du Kivu.

5 civils tués dans des accrochages entre miliciens à Walikale 10 August 2015  Radio Okapi
Cinq civils ont été tués dans des affrontements survenus, depuis mercredi 5 août, entre la coalition
NDC Cheka et Raïa Mutomboki de Ngoa Bisiri contre le groupe Kifuafua de Delphin qui a coalisé
avec le NDC/Guidon, en territoire de Walikale (Nord-Kivu). Les villages de cette partie du Nord-
Kivu se sont  vidés  de  leurs  habitants  à  la  suite  de ces  accrochages au cours  desquels  des
maisons ont été incendiées.

Conflit foncier entre la chefferie de Bukumu et des familles d’anciens combatants 11 August 2015
 Radio Okapi
Environ 2000 familles d’anciens combattants accusent la chefferie de Bumuku, dans le quartier
Mugunga de Goma (Nord-Kivu), et le Mwami Butsitsi de leur avoir spolié « au moins 500 parcelles
» qui leur avaient été octroyées en 2003 par le gouvernement provincial.

South Kivu

36 cas d’assassinats à Sange en huit mois 10 August 2015  Radio Okapi
Le coordonnateur de la Nouvelle société civile congolaise à Sange, Bernard Kadogo, a répertorié
trente-six cas d’assassinats perpétrés en huit  mois dans le territoire de Sange et ses environs
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(Sud-Kivu). Il a livré ces chiffres au cours d’une conférence de presse tenue, lundi 10 août, dans la
cité de Sange.

Province Orientale 

La Monusco déterminée à soutenir les FARDC dans la traque des leaders FRPI 6 August 2015 
Radio Okapi
La Monusco est déterminée à apporter son soutien aux Forces armées de la RDC (FARDC) pour
traquer les chefs de la milice Force de résistance patriotique de l’Ituri (FRPI). Le porte-parole de la
Mission onusienne, Félix Basse a déclaré mercredi à Kinshasa que les récentes attaques des
hélicoptères sur les positions de ce groupe armé visent à pousser ces miliciens dont le nombre est
estimé à 800 à déposer les armes.

Des présumés FRPI pillent des biens de la population dans le Walendu Bindi  | 8 August 2015  |
Radio Okapi
Des hommes armés identifiés aux miliciens de la Force de résistance patriotique de l’Ituri (FRPI)
ont emporté des chèvres, motos ainsi que de l’argent de la population au cours de leur incursion,
dans la  nuit  de  jeudi  6 au vendredi  7 août,  dans les localités de Mbise et Nyasona,  dans la
chefferie de Walendu Bindi (Ituri).

Katanga

Ethnic Militias Attack Civilians in Katanga | 10 August 2015 | HRW | ReliefWeb
The  widespread  killing  and  displacement  of  civilians  by  ethnic  militia  in  northern  Katanga,  in
southeastern Democratic Republic of Congo, shows the urgent need for the government to protect
civilians, Human Rights Watch said today. The government should act to address the sources of
violence in the region.

Equateur

Les autorités nationales prennent en main la sécurité de la ville | 7 August 2015 | Radio Okapi
Le commandant second chargé des opérations à la 1ère zone de défense, le Général Ekutsu, a
été dépêché dans la ville de Mbandaka (Equateur) afin d’éradiquer l’insécurité qui y règne depuis
quelques jours.

Burundi

Arrests

Spate of Arbitrary Arrests, Torture | 6 August 2015 | HRW | Reliefweb
Burundian intelligence officials, police, and youth from the ruling party have arbitrarily arrested and
ill-treated scores of suspected opponents, Human Rights Watch said today. Officials accuse many
of the mostly young men arrested of trying to leave the country and planning to join an armed
rebellion.

Burundi arrests over Adolphe Nshimiriman's killing | 10 August 2015 | BBC
Several people have been arrested in Burundi over the assassination of a powerful general, the
prosecutor's office has said.
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Attacks on journalists

Burundi Must Investigate Attacks On Journalists | 6 August 2015 | Committee to Protect Journalists
| AllAfrica
The Committee to Protect Journalists and 18 other organizations are urging Burundi authorities to
investigate attacks on journalists and human rights defenders.

80 Journalists From Burundi Flee to Kenya | 10 August 2015 | The Star | AllAfrica
Eighty journalists have fled Burundi since the attempted coup early this year.

Security

Four Killed in Overnight Clashes in Burundi | 6 August 2015 | The East African | AllAfrica
At least four people were reportedly killed on Wednesday night in Bujumbura during gun battles
between the police and an unidentified armed group, a police spokesman said.

Bujumbura Now Scene of Random Attacks | 8 August 2015 | The East African | AllAfrica
After the disputed presidential election in Burundi, that was widely criticised by the international
community, violence has been rising in Bujumbura, particularly at night.

Alleged FDLR presence in Burundi

ICGLR to Consider Report On Alleged Presence of FDLR in Burundi | 9 August 2015 | The New
Times | AllAfrica
A verification report by the International Conference on the Great Lakes Region (ICGLR) Expanded
Joint Verification Mechanism (EJVM) on the alleged presence of the FDLR in Burundi was on
Thursday presented to the 12-member regional grouping for deliberation.

Calls for dialogue

UN Security Council pushes talks to defuse Burundi crisis | 10 August 2015 | AFP | ReliefWeb
The UN Security Council on Monday demanded that Burundi's government immediately reopen
talks with the opposition to put a halt to a spiral of violence that is pushing the country to the brink.

Des envoyés internationaux dans la région des Grands Lacs appellent à la reprise du dialogue | 12
August 2015 | UN News
L'Envoyé spécial du Secrétaire général des Nations Unies pour la région des Grands Lacs, Saïd
Djinnit, et quatre autres envoyés internationaux ont appelé mercredi à la reprise du dialogue au
Burundi qui connaît depuis plusieurs mois une grave crise politique marquée par des violences.

Withdrawal of Burundian peacekeeping troops

Burundi to Withdraw its Troops From CAR and Somalia | 11 August 2015 | Shabelle Media Network
| AllAfrica
As in  Burundi  the crackdown on those opposing or even questioning the third term for Pierre
Nkurunziza continued, a journalist  covering the killing of Adolphe Nshimirimana was beaten by
security forces, and human rights defender Pierre Claver Mbonimpa was attacked.
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Uganda

ADF

Five Suspected ADF Rebels Remanded | 11 August 2015 | The Monitor | AllAfrica
Buganda Road Magistrates Court has remanded to Luzira prison five people suspected to belong
to Allied Democratic Forces (ADF) rebels over terror-related charges.

What It Means....to Be in ADF Rebel Captivity | 11 August 2015 | The Monitor | AllAfrica
Ravages of war are indelible trails of misery in society. If we were all sensible to the well-being of
society we would shun anything to do with war. There are many effects and defects of war that one
would not want to recount, yet they remain vivid and cause ill feelings that provoke reactions.

Central African Republic

Security  Council  Press  Statement  on  Deaths  of  Five  Peacekeepers  of  United  Nations
Multidimensional  Integrated Stabilization Mission in  Central  African Republic | 9 August  2015  |
UNSC | ReliefWeb

Mouvement  de  bétail  et  tension  intercommunautaire  -  juillet  2015 | 10  August  2015  | FAO  |
ReliefWeb

New peace keeper abuse allegations

Ban Ki-moon consterné par de nouvelles allégations d'abus par des soldats de maintien de la paix
| 11 August 2015 | UN News| ReliefWeb
Le Secrétaire général de l'ONU, Ban Ki-moon, est consterné par de nouvelles allégations faites
par l'organisation Amnesty International concernant des abus commis par des Casques bleus en
République centrafricaine, a déclaré mardi son porte-parole.

UN Troops Implicated in Rape of 12-Year-Old Girl and Unlawful Killings Must Be Investigated | 11
August 2015 | Amnesty International| AllAfrica
The rape of a 12-year-old girl and the apparent indiscriminate killings of a 16-year-old boy and his
father  by  UN  peacekeeping  forces  in  the  Central  African  Republic  (CAR)  must  be  urgently
investigated,  with  those  implicated  in  the  crimes  suspended  immediately,  said  Amnesty
International.

Sur fond d'allégations d'abus par des Casques bleus, le chef de la MINUSCA démissionne | 12
August 2015 | UN News | AllAfrica
Sur  fond  de  nouvelles  allégations  d'abus  commis  par  des  soldats  de  la  paix  en  République
centrafricaine, le chef de la Mission des Nations Unies dans ce pays (MINUSCA), Babacar Gaye, a
présenté sa démission qui a été acceptée par le Secrétaire général de l'ONU, Ban Ki-moon.

Humanitarian News
Non-comprehensive  overview  of  humanitarian  news,  including  IDP and  refugee  issues,
across the Great Lakes Region
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DRC

IDPs

25 000 déplacés en provenance de Shabunda veulent s’installer à Pangi | 11 August 2015 | Radio
Okapi
Six mille huit cent-deux ménages déplacés venus de Shabunda, au Sud-Kivu, souhaitent s’installer
dans  les  villages  de  la  Cité  de  Kakutya  et  Kalima,  en  territoire  Pangi,  dans  la  province  du
Maniema. Les ménages, qui comptabilisent environ 25 000 personnes, ont fui les affrontements
entre les fractions rivales des Raïa Mutomboki.

Rwanda

Humanitarian Bulletins and reports

Burundian refugees daily updates | 10 August 2015 | Government Rwanda | ReliefWeb

Burundian Refugees in Rwanda - Daily Statistics (Monday 10th August 2015) | 10 August 2015 |
UNHCR | ReliefWeb

Burundian Refugees in Rwanda - Daily Statistics (Tuesday 11th August 2015) | 11 August 2015 |
UNHCR | ReliefWeb

Burundi

Humanitarian Bulletins and reports

UNHCR Regional Update 11 - Burundi Situation | 6 August 2015 | UNHCR | ReliefWeb

Displacement of Burundians into neighbouring countries as of 06 August 2015 | 10 August 2015 |
UNHCR | Reliefweb

Humanitarian Snapshot (as of 10 Aug 2015) | 10 August 2015 | OCHA | Reliefweb

Burundian Refugees in Tanzania - Daily Statistics (10 Aug 2015) | 10 August 2015  | UNHCR  |
ReliefWeb

Uganda

Humanitarian Bulletins and reports

Uganda - Burundi Situation as of (05 August,2015) | 7 August 2015 | UNHCR | ReliefWeb

IPIS vzw - Italiëlei 98a - 2000 Antwerpen
tel: + 32 3 225 00 22 - fax: + 32 3 231 01 51 - e-mail: info@ipisresearch.be                                                7

mailto:info@ipisresearch.be
http://reliefweb.int/report/uganda/uganda-burundi-situation-05-august2015-info-graphic-and-statistics
http://reliefweb.int/report/united-republic-tanzania/burundian-refugees-tanzania-daily-statistics-10-aug-2015
http://reliefweb.int/report/burundi/burundi-humanitarian-snapshot-10-aug-2015
http://reliefweb.int/report/burundi/burundi-situation-displacement-burundians-neighbouring-countries-06-august-2015
http://reliefweb.int/report/burundi/unhcr-regional-update-11-burundi-situation-6-august-2015
http://reliefweb.int/report/rwanda/burundian-refugees-rwanda-daily-statistics-tuesday-11th-august-2015
http://reliefweb.int/report/rwanda/burundian-refugees-rwanda-daily-statistics-monday-10th-august-2015
http://reliefweb.int/report/rwanda/burundian-refugees-daily-updates-10-aug-2015
http://radiookapi.net/regions/bukavu/2015/08/11/maniema-25-000-deplaces-en-provenance-de-shabunda-veulent-sinstaller-pangi/?utm_source=feedburner&utm_medium=feed&utm_campaign=Feed%3A%20radiookapi%2Factu%20(Radiookapi.net)


Central African Republic

Refugees 

Refugee Relations Turn Sour in Cameroon | 11 August 2015| IRIN | AllAfrica
Food  and  water  shortages,  along  with  land  disputes,  have  caused  formerly  friendly  relations
between the local population in eastern Cameroon and refugees from the Central African Republic
to turn sour.

Justice and Tribunals 
Selected articles on criminal justice proceedings regarding crimes committed in the Great
Lakes Region

ICC

We Have  Helped  the  ICC,  Says  Departing  U.S.  War  Crimes  Ambassador | 6  August  2015  |
JusticeInfo.net | AllAfrica
Stephen Rapp has been the US Ambassador-at-Large for War Crimes since August  2009. On
August 7, 2015, he is stepping down from his post. In an exclusive interview with JusticeInfo.Net,
the American jurist  talked about  his country's contribution  to international  justice.  He says the
Obama administration has notably taken a very different approach from that of George W.Bush to
the International Criminal Court.

DRC

Un tribunal juge 11 soldats des FARDC et 2 civils | 7 August 2015 | Radio Okapi
Le tribunal militaire de la garnison d’Uvira, dans le Sud-Kivu, siège depuis quatre jours d’audience
en chambre foraine, à Baraka. Treize prévenus, 11 FARDC et 2 civils, comparaissent dans cette
audience publique.

Rwanda

Karake arrest

Gen. Karake's arrest: Another crack in the Kagame regime | 6 August 2015 | Pambazuka News
The tide is beginning to turn toward justice. Despite receiving enormous political, diplomatic and
economic  support  from  Western  governments,  Kagame  and  his  Rwandan  Patriotic  Front-led
government have been subjected to increasing scrutiny and pressure for past and current crimes
committed on the African continent.

Lt. General Karenzi Freed - UK Dismisses Case | 10 August 2015 | Rwanda Government | AllAfrica
Dismissal of Gen Karake Case Vindicates Rwanda | 11 August 2015 | The New Times | AllAfrica
Rwandan General  Expected Home From UK Following Release | 11  August  2015  | The East
African | AllAfrica
Rwanda's Chief  of Intelligence and Security Services, Lieutenant General Karenzi Karake, has
been freed unconditionally after the English courts threw out the extradition case brought against
him.

IPIS vzw - Italiëlei 98a - 2000 Antwerpen
tel: + 32 3 225 00 22 - fax: + 32 3 231 01 51 - e-mail: info@ipisresearch.be                                                8

mailto:info@ipisresearch.be
http://allafrica.com/stories/201508120439.html
http://allafrica.com/stories/201508110627.html
http://allafrica.com/stories/201508110439.html
http://www.pambazuka.net/en/category.php/features/95338
http://radiookapi.net/justice/2015/08/07/uvira-tribunal-juge-11-soldats-des-fardc-2-civils/?utm_source=feedburner&utm_medium=feed&utm_campaign=Feed%3A%20radiookapi%2Factu%20(Radiookapi.net)
http://allafrica.com/stories/201508061950.html
http://allafrica.com/stories/201508120166.html


Rwandan spy chief accused of orchestrating massacres set free by British court | 11 August 2015 |
The Independent
General Karenzi Karake will be allowed to fly back to Rwanda within 48 hours after a judge sitting
at a court in London discharged a European Arrest Warrant seeking his extradition for alleged war
crimes, ruling that to do so would be incompatible with British law.

Genocide prosecutions

Suspected Rwandan Genocidaire Jailed in United States | 10 August 2015  | The New Times  |
AllAfrica
U.S. Attorney William J. Hochul, Jr. announced this week that a federal grand jury in Buffalo has
returned a  two-count  indictment  charging Peter  Kalimu,  48,  of  Buffalo,  NY,  with  making  false
statements both in  his application for  naturalization as a United States Citizen and to Special
Agents of the Department of Homeland Security.

Uganda

U.S Report Faults Uganda On Human Trafficking | 7 August 2015 | The Observer | AllAfrica
A report by the American State Department has revealed that Uganda remains a transit point for
men, women and children who are trafficked into forced labour and prostitution, especially in the
Middle East.

Natural resource exploitation, governance and trade
Minerals, energy (oil & gas, hydro and solar), poaching, logging, foreign investment, trade,
environmental issues

Extractives training in East and Southern Africa

World Bank to Fund 22 Training Centres | 7 August 2015 | The Monitor | AllAfrica
The World Bank is establishing 22 Centres of Excellence (ACEs) to train experts in extractive
industrial skills to narrow the human resource gap in Eastern and Southern Africa.

DRC

Mining
Opportunités d'investissements miniers - Audax Sompwe fait le point sur le Katanga ! | 7 August
2015 | La Prosperité | AllAfrica
Le Ministre provincial des Mines du Katanga, Audax Sompwe, a éclairé la lanterne de la population
congolaise, en général, plus particulièrement les participants à la 6ème édition du colloque du
secteur  minier  congolais,  sur  les  opportunités  d'investissements  Miniers  dans  la  Province  du
Katanga.

Les travailleurs de Twangiza Mining au chevet des vulnérables entourant la mine | 7 August 2015 |
Le Potentiel | AllAfrica
Depuis 2011 se développe entre les territoires de Walungu et Mwenga dans la province du Sud-
Kivu un projet aurifère ambitieux sur la mine de Twangiza, œuvre de la firme canadienne Banro.
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Haut Katanga - Des réserves de plus de cinq millions de tonnes de cuivre | 8 August 2015 | Les
Dépêches de Brazzaville | AllAfrica
La  Générale  des  carrières  et  des  mines  (Gécamines)  veut  monter  progressivement  à  une
production mensuelle de 3000 tonnes de cuivre extraites du sol avant la fin de l'année et passer
au-delà à partir de 2016.

Industrie minière - D'éminents orateurs analysent la manière d'investir en RDC | 8 August 2015 |
Les Dépêches de Brazzaville | AllAfrica
Du  15  au  16  octobre,  le  pays  accueillera  une  nouvelle  édition  de  l'IPAD  DRC  Mines  et
infrastructures  Indaba.  Il  est  confirmé  la  forte  participation  des  spécialistes  congolais  et
internationaux à ce forum devenu au fil du temps une véritable tradition dans le monde des mines.

La société civile s’inquiète de l’exploitation du pétrole dans le Lac Edouard | 9 August 2015 | Radio
Okapi
Des organisations de la société civile environnementale de la région des Grands lacs se disent
inquiètes de l’exploitation prochaine du pétrole par l’Ouganda dans le lac Edouard au niveau du
bloc  Ngaji.  Dans  une  lettre  ouverte  adressée  samedi  8  août  aux  chefs  des  gouvernements
ougandais et congolais, ces organisations estiment que cette exploitation risque d’affecter, par sa
pollution, le parc de Virunga.
Le bloc Ngaji dans le lac Edouard-classé patrimoine mondial de l’Unesco-partage ses limites avec
le parc national des Virunga.

Intégration du secteur minier informel dans l'économie nationale| 10 August 2015 | La Prosperité |
AllAfrica
Devant un public important intéressé aux questions minières, Baudouin Iheta, Coordonnateur du
Service d'Assistance et d'encadrement du Small Scale Mining (SAESSCAPM), a abordé le sujet
sur la problématique d'intégration du secteur minier informel dans l'économie nationale congolaise.

6ème édition du colloque du secteur minier congolais - La RDC appelée à relever le défi dans le
domaine de la recherche minière | 10 August 2015 | La Prosperité | AllAfrica
Nonobstant des exploits réalisés dans le secteur minier, Augustin Kasonda, Secrétaire Général
aux Mines, représentant personnel du Ministre des Mines, qui clôturait la 6ème édition du colloque
du secteur minier congolais, a souligné un autre défi à relever dans ce secteur. Il s'agit du domaine
de la recherche, surtout dans le secteur géologique qui, jusque-là, n'a toujours pas bénéficié d'une
attention particulière du gouvernement congolais.

Une firme indienne veut relancer les activités de la Miba  10 August 2015  Radio Okapi
La firme indienne PML veut aider la Minière de Bakwanga (Miba) à relancer ses activités. Une
délégation de cette firme a rencontré vendredi 7 août le gouverneur du Kasaï-Oriental, Alphonse
Ngoy Kasanji, à Mbuji-Mayi à cet effet. Le chef de la délégation a indiqué à la presse qu’il y avait
des possibilités pour cette firme de signer un partenariat avec la Miba.

Le Nord-Kivu a réalisé 63 milliards de Francs Congolais des recettes dans les 6 premiers mois de
l’année 2015 | 12 August 2015 | DigitalCongo
Cette déclaration a été faite par le gouverneur de province à la sortie d’une réunion ordinaire qu’il a
présidée, à laquelle ont pris part les responsables de toutes les régies financières du Nord-Kivu, ce
mercredi 12 août 2015.

La société minière du Kivu disposée à intervenir dans le secteur des routes de desserte agricole à
Rutshuru | 12 August 2015 | DigitalCongo
La réhabilitation de cette route s’avère importante, surtout qu'elle facilite également la traque des
Forces démocratiques pour la libération du Rwanda.
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Uganda

Oil

Hopes High As Uganda Targets Another 8 Billion Barrels in Oil-Rich Area | 8 August 2015 | The
East African
As Uganda inches closer to announcing new exploration and production licences that will pump
fresh energy into its oil and gas sector, it estimates the amount of its undiscovered deposits at over
8 billion barrels. | AllAfrica

Uhuru and Museveni Strike Deal On Route for Oil Pipeline | 11 August 2015 | The East African |
AllAfrica
Kenya and Uganda have settled on the northern route for the crude oil pipeline that will transport
oil from Albertine to Lokichar in Turkana County.

Mining

Mining Royalty Fees Defaulters Named, Face Travel Bans | 10 August 2015  | Oil  in Uganda  |
AllAfrica
The Ministry of Energy and Mineral Development has published a list of mineral license holders
who have not paid fees for mineral exploration, development and production.

Regulation, Voluntary Initiatives and Business and 
Human Rights

Selected articles on legal and voluntary initiatives relating to natural resources and good
governance

EITI

The relationship between extractives and financing development | 11 August 2015 | EITI
How can we move from fine words spoken at the Financing for Development Conference in Addis
conferences to actual results? For resource-rich countries, the EITI can provide a tangible set of
policy actions that countries can take to help maximise the value of their extractive resources.

DRC

EITI

Rapport ITIE 2013 - Plus d'un milliard de dollars déclaré par le secteur extractif | 7 August 2015 |
La Prosperité | AllAfrica
Selon le rapport ITIE 2013, les entreprises extractives notamment le secteur minier et pétrolier ont
payé à l'Etat congolais près de 1, 8 milliards de dollars de dollars américains.
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Other

African Governments Tipped On Laws Governing Transboundary Water  Resources | 7  August
2015 | The Independent | AllAfrica
Prof.  Emmanuel  Kasimbazi  speaks  to  journalists  at  Entebbe  during  the  launch  of  the  pilot
programme on Aug.03The Global Water Partnership (GWP) has entered a partnership with the
Intergovernmental  Authority  on  Development  (IGAD)  and  the  African  Network  for  Basin
Organizations (ANBO) to train government officials across the continent in international water law
over the next five years.

Other

DRC

Zambia and DRC Strike Trade Deal | 6 August 2015 | Zambia Reports | AllAfrica
Zambia and the Democratic Republic of Congo (DRC) have signed a bilateral trade agreement that
will allow both countries to import goods from each other duty free.

Museveni Asks DR Congo to Join EAC Common Market | 9 August 2015 | The Monitor | AllAfrica
President  Museveni  has asked the people of  Kasese District  to convince their  counterparts  in
neighbouring DR Congo to join the EAC Common Market in order to benefit from the integration.

La Zambie et la RDC abolissent leurs frontières douanières | 11 August 2015 | Radio Okapi
La Zambie et la République démocratique du Congo (RDC) signent un accord commercial bilatéral
qui abolit les droits de douane à travers leurs frontières communes. Selon le magazine Manager
du lundi 10 août, cet accord permettra à chacun de deux pays voisins d’importer les produits sans
payer les droits de douane.

Les marchandises circulent plus rapidement dans le Corridor Nord, selon Donat Bagula | 11 August
2015 | Radio Okapi
Les marchandises mettent jusqu’à trois jours pour quitter une ville vers une autre dans le Corridor
Nord,  organisation  de  transport  multimodal  en  Afrique  qui  regroupe  le  Kenya,  le  Burundi,  le
Rwanda, l’Ouganda, le Soudan du Sud et la RDC, alors qu’elles mettaient jusqu’à douze jours il y
a 8 ans pour le même trajet, s’est réjoui lundi 10 août Donat Bagula, secrétaire exécutif de cette
structure.

Des progrès dans les transactions commerciales au Corridor Nord | 12 August 2015 | DigitalCongo
Le corridor Nord est une structure de transport multimodal de l’Afrique du Nord regroupant six
pays : le Kenya, le Burundi, le Rwanda, Ouganda, le Sud Soudan et la RDC.

Rwanda

Parliament, Nation Calls for Removal of Term Limits | 11 August 2015 | The New Times | AllAfrica
Of  millions  of  Rwandans  consulted  by  lawmakers  on  the  need  to  amend  Article  101  of  the
Constitution in the past few weeks, only 10 were against the idea as the majority called for the
scrapping of term limits so that President Paul Kagame continues to lead the nation after 2017

IPIS vzw - Italiëlei 98a - 2000 Antwerpen
tel: + 32 3 225 00 22 - fax: + 32 3 231 01 51 - e-mail: info@ipisresearch.be                                                12

mailto:info@ipisresearch.be
http://allafrica.com/stories/201508110230.html
http://www.digitalcongo.net/article/109252
http://radiookapi.net/economie/2015/08/11/les-marchandises-circulent-plus-rapidement-dans-le-corridor-nord-selon-donat-bagula/?utm_source=feedburner&utm_medium=feed&utm_campaign=Feed%3A%20radiookapi%2Factu%20(Radiookapi.net)
http://radiookapi.net/actualite/2015/08/11/la-zambie-la-rdc-abolissent-leurs-frontieres-douanieres/?utm_source=feedburner&utm_medium=feed&utm_campaign=Feed%3A%20radiookapi%2Factu%20(Radiookapi.net)
http://allafrica.com/stories/201508101733.html
http://allafrica.com/stories/201508070208.html
http://allafrica.com/stories/201508100778.html


Rwanda - A Neglected Story | 11 August 2015 | News of Rwanda | AllAfrica
Of recent a documentary by BBC published by Jane Corbin was on air and provoked anger and
disappointment among many Rwandans that led to the closure of BBC program in Kinyarwanda
commonly known as Gahuza Miryango.

Victoire d’étape pour Kagame | 11 August 2015 | BBC
Le Parlement rwandais affirme avoir recensé une majorité écrasante de voix favorables à une
troisième candidature du président Paul Kagamé.

What If Kagame Was a Black Swan? | 12 August 2015 | The New Times | AllAfrica
The contrast between Burundi and Rwanda is quite striking. The havoc on one hand, and the
evident serenity on the other. Ending the dogma of presidential term limits in Africa

Uganda

Museveni Scared of Losing Power | 8 August 2015 | The Monitor | AllAfrica
The FDC president, Maj Gen Mugisha Muntu, has said President Museveni's fear to lose state
power is the reason he has monopolised the NRM's top post.

U.S. Special Forces Complete Joint Counter-Terrorism Training | 9 August 2015 | Shabelle Media
Network | AllAfrica
An elite unit from the UPDF Special Forces Command completed an arduous one year pre-mission
counter-terrorism training program yesterday that was conducted by the US Navy Seals.
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